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هزینه 250 میلیاردی حضرت موسی)ع(  باعث اختلاف شد

دعوا بر سر میراث مرحوم سلحشور 
 یک رسانه منتقد: سریال حضرت موسی)ع(  را از شورجه بگیرید بدهید به میرباقری یا شهریار بحرانی!

شهروند| در حالی  که به نظر می رسید ساخت 
سریال حضرت موسی توسط جمال شورجه قطعی 
شده و این سینماگر ارزشی قدیمی سکان این پروژه 
را در دســت خواهد گرفت، انتشار متنی در یکی از 
رادیکال ترین سایت های سیاسی درباره این سریال، 
شورجه و تهیه کننده ســریال حضرت موسی)ع(  
خبر از اختلافات پشت پرده نهادهای ذینفع در این 

سریال داد.
فرج الله سلحشــور به عنوان کارگردانــی که با 
ســریال هایی چون اصحاب کهف، یوسف پیامبر و 
مردان آنجلس به نوعی برگ برنده تلویزیون در آثار 
مربوط به بنی اسراییل محســوب می شد، در اواخر 
زندگی اش در پی ساخت سریال حضرت موسی)ع(  
بود، اما اجل امان نــداد و این پروژه بلاتکلیف ماند. 
چندي بعد جمال شــورجه که با فیلم هایی چون 
روزنه، سی و سه روز و چندین و چند اثر دفاع مقدسی 
دیگر ازجمله سینماگران موسوم به ارزشی قلمداد 
می شد، مدعی شــد که مرحوم سلحشور وصیت 
کرده تا او ساخت سریال موسی)ع( را پیگیری کند؛ 
و او نیز با تمام توان برای انجــام این وصیت تلاش 
خواهد کرد. شــورجه همچنین خود را میراث دار 
سلحشور و نخســتین گزینه برای کارگردانی این 
سریال به حساب آورد؛ و از آن پس در گفت و گوهای 
گوناگونش از مدیریت صداوســیما انتقاد کرده که 

چرا با تخصیص بودجه مناسب پروژه 
موســی)ع( را راه اندازی نمی کنند. او 
حتی در برهه ای اعــلام آمادگی کرد 
که سریال را بدون کمک تلویزیون و 
تنها با کمک اسپانسرهای کار جلوی 
دوربین ببرد. می توان گفت شورجه 
روی کارگردانی این ســریال بشدت 
حســاب باز کرده و حتی در این راه از 

احمد میرعلایی به عنوان تهیه کننده کار نام می برد. 
در شــرایطی که در گفته های مدیران سینما در 
صحبت درباره پروژه های شــاخص سیما نامی از 
این ســریال به میان نیامده بود و این قضیه شائبه 
وجود اختلاف میان ســازندگان، سیاســتگذاران 
و ســرمایه گذاران این پــروژه را ایجاد کــرده بود، 
انتقاد ناگهانی ســایت رجانیوز از جمال شورجه و 
احمد میرعلایی نشان داد شــایعات بیراه نبوده و 
اختلافاتی بنیادین در این میان وجود دارد. سایت 
رجانیوز که همواره به عنوان هواخواه سیاست های 

فرهنگــی دولت احمدی نــژاد عمل 
کرده و به این رویکرد شــهرت دارد، 
در حالی که به نظر می رسید به لحاظ 
فکری به شورجه و میرعلایی نزدیک 
باشد، حمله ای کم سابقه را به این دو 
سینماگر تاکنون خوشــنام سامان 
داد: این کارگــردان در یک دهه اخیر 
هرگز موفق به ســاخت یک اثر قابل 
اعتنا نشده است. فیلم ســینمایی 33 روز به عنوان 
آخرین اثر ساخته شده توســط این کارگردان یک 
فیلم بشدت ضعیف و آشــفته بود که نه در اکران 
مورد توجه قرار گرفت و نه بعد هــا دیگر خبری از 
آن شنیده شد. مطمئنا تولید سریالی در خصوص 
حضرت موسی)ع( به عنوان پیامبری که زندگی اش 
قصه های تأمل برانگیزی برای دنیــای امروز دارد، 
وظیفه و رســالت صداوسیمای جمهوری اسلامی 
است؛ اما بد نیست قدری محتاطانه تر در خصوص 
پولی که قرار است از بیت المال و آنها در این وضع بد 

مالی صداوسیما هزینه شود، رفتار کرد.
درباره دلایل تهاجم این رسانه به جمال شورجه 
که جزو ســینماگران بااخلاق و خوشــنام جریان 
ارزشی محسوب می شود، شایعات متعددی شنیده 
می شــود؛ که ظاهــرا مهمترین دلیــل این اتفاق 
ملاحظات مالی اســت. گفته می شود تیم شورجه 
و میرعلایی برای ساخت این سریال مبلغی حدود 
250 میلیارد تومان از صداوسیما مطالبه کرده اند. 
مبلغی بسیار بســیار بالا در مقیاس های سینما و 
تلویزیون ایران و به این دلیل هم هست که منتقدان 
شورجه انتخاب کارگردان دیگری را توصیه می کنند: 
بهترین تدبیر این است که طرح این دوستان توسط 
ســازمان خریداری شود و ســاخت این سریال به 
کارگردانان آماده تر و خوش دســت تری همچون 

شهریار بحرانی یا داود میرباقری سپرده شود.
جمال شورجه به »شــهروند« عنوان داشت که 
قصد پاسخگویی به ادعای این گروه منتقد را ندارد. 
او می گوید: فقط همین قدر بگویم که ساخت سریال 
موسی 5 سال طول می کشد و طی این 5 سال باید به 
پروژه پول تزریق شود. ما همین الان آمادگی این را 
داریم که وام ایــن کار را بدهند، خودمان خصوصی 
این کار را انجام دهیم، اما تلویزیون اجازه نمی دهد. 
حقیقتش بــرای تلویزیون هم خوب نیســت که 
یک دفعه اذعان کند که ما توانایی این کار را نداشتیم.

رضا نامجو - شهروند|سفر گنجینه موزه هنرهای 
معاصر به اروپا منتفی شــد. این خبر را روز گذشــته 
خبرگزاری ایسنا در گفت وگو با سیدرضا صالحی امیری 
اعلام کرد. به نظر می رســد مناقشه های صورت گرفته 
در ماه هــای اخیر آن قــدر تأثیرگذار بــوده که آقای 
صالحی امیری حتی خروجی جلسه ای که ماه ها قبل 
درباره اش سخن گفته بود را هم به رسانه ها ارایه نداده 
اســت. به عقب تر که بازگردیم روزهای پر سروصدایی 
را به یــاد می آوریم که در آن وزیر ارشــاد درســت در 
نخستین نشست خبری اش با اهالی رسانه اعلام کرده 
بود: »برگزاری نمایشگاه های بین المللی یک امر جاری 
و ساری در دستگاه ارشــاد است.« او در همان نشست 
خبری درباره این رویه جاری در موزه هنرهای معاصر 
تهران هم سخن گفته بود: »موزه هنرهای معاصر ایران با 
موزه های معتبر جهان از طریق امضا و تبادل تفاهمنامه، 

برگزاری نمایشگاه ها را به عهده دارد.« 
آن روزها برگزاری این تور در حالی متوقف شــد که 
پیش از آن قرار بود آثار گنجینه با اجرای یک پروژه در 
دوران حضور علی جنتی در وزارت ارشاد، برای نمایش 
به دو شهر برلین و رم فرستاده شوند؛ اما اجرای این پروژه 
با اعتراض هنرمندان و نهادهای صنفی و همچنین پس 

از تغییر وزیر ارشاد، تغییر کرد. 
صالحی امیری در روزهای ابتدایی روی کارآمدنش که 
به 4 ماه قبل از برگزاری نخستین نشست خبری با اهالی 
رسانه برمی گشت، جلوی سفر گنجینه موزه هنرهای 
معاصر را به اروپا گرفت تا ابهام های حقوقی در این مورد 
را رفع کند. در ســفر موزه به اروپا بنا بود یک گالری در 
موزه هنرهای معاصر برلین این آثار را به نمایش بگذارد 

و تأمین آثاری که بنا بر نمایــش دادن آنها بود به عهده 
موزه هنرهای معاصر گذاشته شــده بود. وزیر ارشاد از 
مکاتبه هایی خبر داد که میان او و دولت صورت گرفته 
بود. صالحی امیری در آن مکاتبه هــا به دلیل اهمیت 
موضوع از دولت خواســته بود مسأله سفر گنجینه در 
دولت بررســی و تصویب شــود. آن طور که از سخنان 
آقای وزیر بر می آمد مسأله به کمیسیون فرهنگی دولت 

ارجاع شد و در دستور کار قرار گرفت. 
اما توضیحات روز گذشــته صالحی امیری نشــان 
می دهد ظاهرا مسأله مورد بحث از دستورکار کمیسیون 

مورد نظر خارج شده است. 

توضیح این که آقــای وزیر روز گذشــته اعلام کرد 
فرستادن آثار موزه هنرهای معاصر به گالری های خارج 
از کشور در دستورکار نیست و در ادامه در توضیح انتشار 
اخباری که حکایت از ســفر گنجینه در روزهای آتی 
داشت، افزود: خبر ارســال آثار گنجینه موزه هنرهای 

معاصر به خارج از کشور صحت ندارد.
صالحی امیــری در حالی گفتــه از ابتــدای قبول 
مسئولیت در وزارتخانه ارشــاد بر لزوم نفرستادن این 
آثار به گالری های خارج از کشور تأکید داشته و دارد که 
سخنانش در نخستین نشست مطبوعاتی با اهالی رسانه 
رنگ و بوی دیگری داشــتند؛ چرا که او پیش تر گفته 

بود: »هر وقت کمیسیون موضوع سفر را تصویب کرد 
و نهایتا به تصویب دولت هم رسید، ما نسبت به ارسال 
 آثار اقــدام می کنیم؛ در غیر این صورت از ارســال آثار

 خودداری می کنیم.« 
با وجود آن که وزیر بارها و بارها اعلام کرد در این مسأله 
اعمال فشــار و توصیه از هیچ کجایی صورت نگرفته 
و اساســا ارسال آثار در ســطح وزارتخانه ارشاد قانونی 
 است ولاغیر به نظر می رســد جای بحث در این مسیر

 باز شده است. 
آخــر در مــورد موضوعــی نظیر ســفر گنجینه 
موزه هنرهــای معاصر تهــران که اهل هنــر درباره 
تأثیرگذاری اش شــکی ندارند و بــر اهمیتش صحه 
می گذارند، چطور می توان بــدون توضیح از کل ماجرا 
صرف نظر کرد؟ مگر نه این که پیشتر بارها به اهمیت این 
نوع رفتارهای فرهنگی تأکید شده بود و شخص وزیر و 
معاونانش به ســبقه این طور همکاری های بین المللی 
اشاره کرده بودند؟ اگر مسأله بر سر چالش های حقوقی 
پیش رو اســت که می شود خیلی شــفاف در این باره 
صحبت کرد و افکار عمومی را از جزییات ماجرا مطلع 
کرد. اگر هم پای همان گروه های فشار -البته آقای وزیر 
وجودشان را تکذیب کرده بود- در میان است بهتر است 
درباره شیوه عملکردی آنها صحبت کرد و از دلایل توقف 

این سفر سخن گفت. 
چند روزی است که برخی رسانه ها از ارسال آثار موزه 
هنرهای معاصر به خارج از کشور توسط وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی خبر می دهند. سرانجام وزیر ارشاد در 
حاشیه اختتامیه نمایشگاه قرآن، فرستادن این آثار به 

آلمان و ایتالیا را کاملا منتفی دانست.

وزیر ارشاد اعلام كرد كه سفر گنجینه موزه هنرهای معاصر به اروپا منتفی شد

سفری که دیگر در انتظار دستور دولت نیست

امیرمحمد قاســمی زاده بــا دعوت کانون 
»دانته« در ایتالیا، از دیروز، 27 خرداد 1396 
تا 8 تیر 1396، نمایشگاه انفرادی خود را در 
شــهر فلورانس ایتالیا برگزار می کند. در این 
نمایشــگاه دو مجموعه نقاشی با عنوان های 
»چوب زخم« و »دانته و دیگران« به نمایش 

در می آیند.

طی حکمی از ســوی منوچهر شاهسواری 
)مدیرعامل خانه ســینما(، خســرو دهقان 
به عنوان دبیر هفتمین جشــن کتاب  ســال 

سینمای ایران منصوب شد.

خانواده عباس کیارستمی با انتشار متنی 
از ایــرج حریرچی )قائم مقــام وزیر و معاون 
کل وزارت بهداشــت(، علیرضا زالی )رئیس 
سازمان نظام پزشکی کشور( و احمد شجاعی 
)رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور( برای 
حضور در مراسم سالمرگ عباس کیارستمی 

دعوت کردند.

اجــرای ســاز و آواز مســعود جاهــد و 
امیرمســعود امیری نیز به لیست برنامه های 
دهمین نشســت »آیین آواز« کــه روز 30 

خرداد برگزار می شود، اضافه شدند.

»ســم بیزلی« بازیگری که در »هری پاتر 
و محفل ققنوس« نقش »پروفســور اوِرارد« 

را ایفا کرده بود، در 101سالگی درگذشت.

  هدیه آهنگساز برنده اسکار
 به قربانیان آتش سوزی لندن

هانس زیمر آهنگساز سرشــناس آلمانی تمام 
عواید حاصل از کنســرتش در شــهر لندن را به 
قربانیان آتش ســوزی برج گرنفل اهدا کرد. زیمر 
آهنگساز آلمانی برنده جایزه اسکار، پنجشنبه 25 
خرداد هنگام اجرای کنسرت در استادیوم ومبلی 
این خبر را اعلام کــرد. زیمر در جریــان اجرای 
کنسرت در همدردی با قربانیان حادثه آتش سوزی 
برج گرنفل خطاب به حاضران گفت: »ما همه لندن 
هستیم. لندن ما کنارت ایستاده ایم.« سخنان زیمر 
با تشویق طولانی و ایستاده تماشــاگران روبه رو 
شد. یکی از میهمانان ویژه این کنسرت ران هاوارد 
کارگردان آثــاری چــون »ذهن زیبــا« و »کد 
داوینچی«  بود. این آهنگساز خلق آثار ماندگاری 
مانند موســیقی متن فیلم هــای »گلادیاتور«، 
»شوالیه تاریکی« و »شیر شاه« را در کارنامه دارد. 
پیش از این نیز، چهره های سرشناسی چون ادل 
خواننده آلبوم »25« به آتش ســوزی برج گرنفل 
واکنش نشــان داده بودند. ادل برای همدردی با 

قربانیان به محل حادثه رفته بود. 

واکنش روی خط خبر 

شهروند| در شــرایطی که در پی وعده های 
محمدمهدی حیدریان مبنی بر تعیین تکلیف 
فیلم های بلاتکلیف و توقیفی، با روی پرده آمدن 
فیلم مادر قلب اتمی و صدور مجوز نمایش زادبوم، 
به نظر می رســد کار کمیتــه بازبینی فیلم های 
توقیفی ادامه دارد، هنوز فیلم ها و فیلمســازانی 
هستند که در این میان بلاتکلیف مانده اند و البته 
بدون اطلاع رسانی شفاف از سوی شورای تعیین 
شده به این منظور اطلاعی نیز از کم و کیف پرونده 
فیلم شان ندارند. یکی از این فیلمسازان عبدالرضا 
کاهانی است که البته خود فیلمش را به سکوت 
برگزار نکــرده و این روزها مدام در شــبکه های 
اجتماعی درباره فیلم ارادتمند نازنین بهاره تینا 
می نویســد و عکس های جدیدی از این فیلم رو 

می کند.
ارادتمند نازنین بهاره تینا که در زمان ریاست 
حجت الله ایوبی بر سازمان سینمایی مجوز ساخت 
گرفت، بعدها به یکی از مشکلات دوران مدیریت 
ایوبی تبدیل شــد. درواقع اظهار نظرهای ضد و 
نقیض اعضای شورای پروانه نمایش درباره قابل 
نمایش بودن یا نبودن فیلم باعث شده ارادتمند 

نازنین بهاره تینا به چیــزی فراتر از 
یک فیلم توقیف شده تبدیل شود 
و البته در این مشکل ایجاد شده 
نمی توان رد پــای روزنامه هایی 
بحران ســازی در  را   خــاص 

 نادیده گرفت.
در غیاب این فیلم در میان نام هایی 

که هــر روز دربــاره سرنوشت شــان اخباری 
از راهروهای ارشــاد بــه بیــرون درز می کند، 
صحبت های حیدریان را در این مورد که بعضی 
از این فیلم های بلاتکلیف با کم کردن چند پلان 
می توانند رنگ پرده را ببیننــد، به رضا کاهانی 
یادآوری کردیم، اما رضا کاهانی مخالف هرگونه 
دست بردن دوباره در فیلمش بود. او به »شهروند« 
گفت: حتی یک پلان از فیلم را کوتاه نخواهم کرد. 
ما با احترام کامل به قانون و با طی تمام مسیرهای 

قانونی به مرحله فیلمبرداری رسیدیم 
و حالا نمی پذیریــم که روند طی 
شده و قانونی را که به صدور مجوز 
ختم شده خود به آســانی زیر پا 

بگذاریم.
علاوه بر این شــایعاتی حاکی از 
این است که شورای پروانه ساخت بعد 
از خواندن فیلمنامه این فیلم آن را رد کرده بود، 
اما کاهانی با دستور مستقیم ایوبی توانسته مجوز 
ساخت آن را به دست آورد. کاهانی در این مورد 
آن را کاملا رد کــرده و می گوید: به هیچ وجه. ما 
از شورای صدور پروانه ساخت مجوز گرفتیم، نه 
از ایوبی. تازه حتی اگر هم این طور بود و شخص 
ایوبی مجوز ما را صادر کرده بود، باز هم این دلیلی 
بر توقیف فیلم ما نیســت. ایوبی یک شخصیت 
حقیقی داشــت و یــک شــخصیت حقوقی و 

شــخصیت حقوقی او می توانست در روند صدور 
مجوز دخالت کند، با این که دوباره تکرار می کنم 

ما مجوزمان را قانونی گرفته ایم.
شایعه دیگر درباره ارادتمند... حاکی از آن است 
که فیلمنامه در زمان ساخت تغییر فراوان کرده 
و به همین دلیل قابل نمایش نیست. کاهانی به 
»شهروند« می گوید: به هیچ وجه. ارادتمند فریم 
به فریم به فیلمنامه وفادار است. به این دلیل هم 
جز اکران فریم به فریم ارادتمند نازنین بهاره تینا 

چیزی نمی خواهم.
البته شــاید کاهانی نمی داند که این خواسته 
می تواند وضع فیلم را مبهم تر کند. کمیته بازبینی 
که با هدف یافتن راه هایی برای اکران فیلم های 
توقیفی تشکیل شده شاید اختیار صدور مجوز 
نما به نمای این فیلم یا هر فیلمی را نداشته باشد. 
درواقع با توجه به جــو حاکم بر فضای فرهنگی 
کشــور در روزهای اخیر و فشــارهای جدید به 
دولت، اگر کاهانی در واقعیت به چیزی جز نمایش 
فریم به فریم فیلمش رضایــت ندهد، احتمال 
 دارد این فیلم به شکل قطعی و رسمی به محاق 

توقیف برود.

رضا كاهانی به »شهروند« گفت: 

خواهان نمایش فریم به فریم فیلم هستم

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:18/00- 17/30

 کارگردان راکی
 درگذشت

شهروند|  جان جی. آویلدسن كارگردان 
فیلم راكی و سه دوره عضو هیأت رئیسه 
انجمن كارگردانان آمریکا كه برای مدت ها 
با سرطان لوزالمعده مبارزه می كرد، روز 

گذشته در سن 81سالگی درگذشت.
این سینماگر تحسین شده كه برای 
ساخت فیلم راكی برنده اسکار بهترین 
فیلم و بهترین كارگردان شد، بیشتر از 
این جوایز برای معرفی ستاره ای چون 

سیلوستر استالون  شهرت داشت.
لس آنجلس تایمز ضمن درج این خبر 
گزارش داد كه اســتالون با شنیدن خبر 
مرگ آویلدسن گفت: من تقریبا هرچه 
دارم، از جان آویلدسن است. كارگردانی 
او، شور و شــوق او، سرسختی او و قلب 
بزرگ او راكی را راكی كرد. او زندگی من 
را عوض كرد و من تا ابد مدیون او هستم. 
هیچ كس بهتر از دوستم جان آویلدسن 
نمی توانست این كار را انجام بدهد. دلم 

برایش تنگ می شود.
علاوه بر سیلوستر اســتالون، گری 
باربر رئیس شركت مترو گلدوین مه یر و 
پاریس باركلی رئیس انجمن كارگردانان 
آمریکا نیز در بیانیه هایی به آویلدسن كه 
علاوه بر راكی فیلم هایی چون كاراته كید، 
كمدی سیاه همسایه ها و به من تکیه كن را 

ساخته بود، ادای احترام كردند.
آویلدسن با فیلم هایی چون جو با بازی 
پیتر دوئل و ببر را نجات بده با بازی جک 
لمون به كارگردانــی روی آورد. گفتنی 
است كه بهار امســال مستند جان جی. 
بازنده  در جشنواره  آویلدسن: قهرمان 

فیلم بورلی هیلز برنده جایزه شده بود. 

 سر پل مک کارتنی
 دوباره »لقب« می گیرد 

شماری از هنرمندان بریتانیایی ازجمله 
سر پل مک كارتنی موسیقیدان بازمانده 
از گروه بیتلز، در روز تولد ملکه الیزابت با 

دریافت نشان افتخار تجلیل می شوند. 
بیل كانلی كمدین كه پیشتر لقب »سر« را 
از ملکه الیزابت دریافت كرده، در كنار سر پل 
مک كارتنی بار دیگر در فهرست تقدیر ملکه 
الیزابت قرار گرفت. این دو، این بار با دریافت 
نشان »ملازم افتخاری« تجلیل می شوند. در 
این فهرست جولی والترز و جون وایتفیلد 
نیز جای دارند كه با دریافت لقب »دیم« یا 
»بانو« تجلیل می شوند. جون اسپنسر كه 
در نقش پگی وولی در ســریال »آرچرها« 
 CBE بازی كــرده نیز، با دریافت نشــان
تجلیل می شود.  بازیگر اولیویا دهاویلند 
نیز به عنوان سالخورده ترین دریافت كننده 
لقب »بانو« در سن 100سالگی امسال در این 

مراسم حاضر خواهد بود. 
وی بازیگر فیلم »بر باد رفته« است و دوبار 
جایزه اسکار را دریافت كرده و در ماه جولای 
تولد 101سالگی اش را جشن می گیرد. او در 
۴۹ فیلم بلند بازی كرده و بازیگر نقش ملانی 

در فیلم »برباد رفته« بوده است. 
اد شیرن موسیقیدان 2۶ســاله نیز با 
دریافت نشــان MBE برای خدماتش به 
موســیقی و خیریه تجلیل می شود. این 
نشان ها و مدال ها عالی ترین رتبه امپراتوری 
بریتانیا و دارای سلسله مراتب هستند كه 
از پایین ترین درجه یعنی MBE به عنوان 
عضو رتبه امپراتوری شروع می شود و بعد 
 CBE ،درجه افسر رتبه امپراتوری OBE
فرمانده، درجه بالاتر شوالیه یا بانو و بالاترین 
درجه شــوالیه عالی صلیب یا بانوی عالی 

صلیب است. 

  

کاتكات

  کویــن اسپیســی بازیگر برنــده اســکار و تونــی در نمایش تــک نفــره »کلارنــس دارو« که در اســتادیوم
 »آرتور اش« بزرگترین ورزشگاه تنیس جهان اجرا می شود، به نقش آفرینی می پردازد.

  پوســتر فیلم ســینمایی »شــکلاتی« برای حضور در جشــنواره بین المللی فیلمهای کودکان و نوجوانان اصفهان 
رونمایی شد.

  فاطمه مرزبــان کارگردان مســتند »وقتی گفتند نمی شــود« بیان کرد کــه در این اثر بــه موضوع پرورش 
شترمرغ پرداخته است.
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